


Look, my beloved …

Somewhere over the rainbow,
way up high.

And the dreams that you dream of,
once in a lullaby …

Where you’ll be cherished,
your dream fly.

And there you’ll be pampered,

Till
I

Come
By
!

Take care of yourself , till I come by … I’ll come by...

Mariana
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鄭海泉出生於一個平凡家庭，年
幼時不幸患上小兒麻痹症。

鄭海泉生性樂觀且極具拼搏精神，
他先後就讀於九龍工業學校及九龍總商
會英文中學，1969 年，鄭海泉入讀香港
中文大學新亞書院經濟系，並於 1972 年
出任第二屆中大學生會副會長。在大學
時期，他參與了新亞社會服務隊，並曾
參與當時的幫助盲人等社會運動。

1973 年，鄭海泉於中大畢業後，曾
在盲人輔導會工作一段時期，後來負笈
新西蘭，獲得經濟學系哲學碩士學位。
新西蘭求學期間，雖生活拮据而不得不
每天洗碗長達數小時，且後來需兼職簿
記工作以賺取學費，但生活困難從未擊
倒他，他曾說過，「沒有當年的洗碗經
驗，就沒有現在的我」 。

鄭海泉回港後，於 1978 年加入滙
豐銀行財務部，並於 1986 年成為滙豐
銀行首席經濟研究員，後來獲邀加入香
港政府中央政策組，1991 至 1995 年出
任立法局議員，1994 年獲委任為港事顧
問，翌年被委任為行政局議員，為香港
回歸平穩過渡出力。鄭海泉 1995 年獲擢
升至滙豐總經理並出任滙豐銀行執行董
事，1998 年至 2004 年期間，鄭海泉出
任恒生副董事長兼行政總裁，成功帶領
該行走出金融風暴和沙士疫潮的經濟危
機。最令他欣慰的是恆生銀行在他的領
導下，即使經歷了香港的經濟低谷，仍
能在業務上做出成績，而且透過員工的
內部工作調動和再培訓，成功避過了裁
員的一關。

2005 年 5 月至 2010 年，鄭海泉出
任香港上海滙豐銀行有限公司亚亞太區

主席，成為滙控集團創立 139 年來，首
位擔任此職務的華人。鄭海泉 2007 年兼
任剛成立的滙豐銀行（中國）有限公司董
事長席位，並在 2008 年獲委任為滙控執
行董事，成為首個晉升滙控董事會的華
人。鄭海泉任內積極推動恒生銀行、滙
豐銀行與內地的合作，促使恆生銀行成
為首批在中國內地設立分行的外資銀行
之一並入股興業銀行，帶領滙豐銀行設
立滙豐中國及發起中國境內首家外資村
鎮銀行等。

鄭海泉 2010 年卸任滙豐亞太區主
席，但繼續擔任滙豐中國董事長及臺灣
區主席，2011 年，鄭海泉正式退休。

鄭海泉先後出任鷹君集團、香港鐵
路有限公司、太古地產、中華電力、匯
賢信託、民生銀行、上海實業控股、永
泰地產、長和集團、天星銀行等獨立非
執行董事，在 2019 年亦參與推動了香港
虛擬銀行的建立。

鄭海泉也曾活躍於政界，曾出任中
國人民政治協商會議第 11 屆全國委員會
委員、第九屆北京政協委員，第十及第
十一屆北京市政協常委，第十一屆北京
市政協港澳台僑工作顧問，中國銀行業
協會副會長等。他曾於 1991 年至 1995
年任職立法局議員，1994 年至 1997 年
出任港事顧問，以及 1995 年至 1997 年
出任行政局議員職位。

鄭海泉對教育界同樣貢獻良多，大
學期間已在當時的建中中學義教，春風
化雨。他曾出任多家教育機構的校董會
成員，包括聖士提反女子中學、中文大
學新亞書院等。歷年來，鄭先生大力支

持教育的發展，投入大量精力、時間和
專業知識，他曾作為浙江大學和深圳大
學訪問教授，以及西南財經大學榮譽教
授，樂於與國內學生分享經驗和種種見
解。2009 年，他成為首位出任中大校董
會主席的校友，在任職校董會主席六年
間，鄭海泉積極領導大學推動多項重大
發展，包括見證五間新書院的成立、推
動成立中大（深圳）以及私營的中大醫
院等。鄭海泉亦曾於 1998 年至 2005 年
擔任恒生商學院、即香港恒生大學前身
的校董會主席，期間帶領校董會把恒商
轉型為 4 年學制的學位頒授學府，熱愛
乒乓球運動的他，還推動成立恒生乒乓
球學院，是香港首間單一運動項目的學
院，這個計劃二零零二年為恒生贏得國
際“Gold Quill Award”獎。

鄭海泉一生致力服務社會，熱心
支持教育工作，培育下一代年青人。他
為人正直、謙厚、對人真誠熱心。鄭海
泉獲授予太平紳士及英帝國官佐勛章，
2005 年，獲頒金紫荊勳章， 同年獲香
港中文大學及香港公開大學分別頒授榮
譽社會科學博士及榮譽工商管理博士
銜，2019 年獲恒生大學頒發榮譽院士。

2022 年 8 月，鄭海泉永遠離開了他
摯愛的家人。鄭海泉一生的經歷，是香
港獅子山精神最好的寫照，是香港大時
代的親歷人和見證人之一，亦將為眾人
懷念！

生平

鄭海泉博士



起別離
風木含悲
此後天人相隔
我雖內心鬱結哀慟
但深知我們必定重聚

幸運從小被寵被愛 .
留下諸多美好瞬間，
盼您天國安詳安好，
藉彩虹橋連心再會，
請容我歌頌您一生，
燦爛榮耀回歸永恆。

您慈愛無句
您愛留世間
您永留我心

大女兒
思敏敬上

To my dearest dad,

I AM 
proud of you
beyond your success.
It is your humble heart,
your humanitarian nature,
your infinite humour and laughters,
that touched my soul, my heart.

My friend, my hero, my dad,
The way you sang, the way you cared.
The way you talked, the way you laughed
will be dearly missed. 

遠行

I Love You beyond words.
You have beautified our world
with your love, light and compassion.
You are the man who helped me fly.
Wherever I AM, there you’ll be.

From now,
Fly. Run. Swim.
Soar high in the realm of freedom;
Reclaim your sovereignty as the Child of God;
Know, hear, feel, taste, smell, see and touch 
God.

with all of our love as always, 
Heidi and Martin
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狮子山下，与时代共舞

纪念我的岳父郑海泉先生

闲暇周末时，我总喜欢与岳父岳
母、家人们在一起，为他们下

厨，然后冲泡上岳父岳母所喜爱的普洱茶
或潮汕单枞，在午后的时光中听他们讲旧
日故事，探寻香港波澜壮阔历程背后的精
彩，这些时光是我记忆中的美好，然而此
情此景不再，提笔之际，心中哀恸不止，
惟愿岳父大人一路走好，于天国安息。

岳父郑海泉先生作为首位出任汇丰
银行亚太区主席及汇丰控股执行董事的华
人，在香港银行界赫赫有名，我作为银行
后进，曾经热切地想知道岳父如何从一个
银行培训生一路走至香港银行业的顶峰，
所以在某天午后的闲聊中问过岳父一个问
题，您觉得是什么让您走上大班的位置？
岳父略加思索，淡然的回答说，可能是运
气吧。这个答案出乎我的意料，从来没想

过会是这个角度，概因他一路走来，外界
熟知他的都是专业研究的独特或带领银行
发展的策略、更甚者在港英政府、内地事
务中的长袖善舞，所以专业能力、人脉广
泛这些都是我曾经所想象过的答案，但未
曾想岳父说是运气使然。

在后来的时间中，我经常思索岳父的
这个说法，人的发展固然有时势的因素，
在中英交替的历史大背景下，汇丰启用华
人固然有个中原因，但细细思索之下，岳
父真是的运气很好吗？

岳父在小时就不幸患上小儿麻痹症，
不良于行，再加上家境贫困，从小就需要
帮忙家计，折纸盒，做塑胶花，然后每晚
在水果摊昏暗灯光下做功课，岳父父母对
儿子的未来从未抱有期望。

岳父提及他的几个转折点，其中一个
是看到大学生不用从事低微的工作，因此
惊醒，奋发读书，报考大学，并顺利考上
香港中文大学新亚书院经济系。「没有办
法，只有透过读书这一条路，才能摆脱贫
穷！」岳父如是说，此后，岳父发愤用功
读书，以二级荣誉甲等的成绩毕业。

毕业后，岳父在盲人社福机构做了两
年工作，他深知出国深造是提升的道路，
但苦于没有费用，得益于寄宿他家里一位
纽西兰盲人朋友建议他到学费便宜的纽西
兰留学，他大胆飞往纽西兰，并开启了每
天在餐厅拖着腿站立洗数个小时盘子的苦
读生涯，最终以纽西兰奥克兰大学经济硕
士毕业，回港后顺利加入汇丰，开启了他
的传奇人生。

对从小饱受命运磨难的岳父来说，人
生的一切，不只是靠努力，而是要拚，他
说，「没有背景的年轻人不要斤斤计较，
别人给一万元的薪水，你要去争取做十万
元的责任！」他更强调，「这个世界并没
有人欠你，你不争取的话，将来面对的问
题更多。」

我最终自己心里跟自己说，运气之
说，只是岳父云淡风轻的自谦说法，如果
说种种困难磨炼也是属于运气的话，我相
信很多人都不会想要这种运气，岳父一
生，拼搏才是他的主旋律，狮子山精神在
他身上体现淋漓尽致，「要抓住机会，主
动寻找机会，」岳父曾经对媒体说的一句
话，是他行事方式的最好写照。在香港过
去高速发展的大时代中，岳父紧紧地扼住
命运的咽喉，与之共舞，见证历史，最终

成就自身，书写了香港银行史上浓墨重彩
的一笔。

我深入认识岳父的时候，他已经从
汇丰退任，日常更多的时候，他就是一个
普通老人，喜欢与孙辈们逗乐，丝毫不见
银行大班挥斥方遒的架势，他的往日拼搏
与勇猛精进已经内敛于他的精神，在岳父
逝世之后，铺天盖地的新闻及旧日好友回
忆，让我领略了岳父在过去大时代中的风
采，让我知道我对岳父的认识十不足一，
岳父用自身拼搏成就精彩人生，吾等后辈
自当传承家风，以告慰岳父在天之灵。

愿岳父大人安息！

婿陈智棠泣书
2022 年 8 月 31 日，香港
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鄭海泉博士乃出色的資深銀行家，畢生致力引領香港銀行業穩健發
展，助力香港鞏固國際金融中心的地位，深受業界敬重。

鄭博士熱心服務社會，曾擔任行政局議員、立法局議員、港事顧問和
政府多個委員會公職，積極在公共和社會事務領域上出謀獻策，對促進香
港安定繁榮建樹良多。

我對鄭博士的離世深感哀痛，並向他的家人致以深切慰問。他對香港
社會建設和經濟發展的貢獻，會長留在大家心中。

香港特別行政區政府 
政務司司長 

陳國基

08 09



海泉兄是我在中文大學的學長，也是當時的學生會領袖，他關愛弱勢
社群，對社會、對人生充滿熱誠、抱負和理想，不管做什麼都是堅持不懈、
全力以赴。

畢業後，他在銀行負責經濟研究的工作，憑著謙厚勤奮、精闢獨到的
研究和出色的工作表現，晉升至最高管理層，成為傑出的銀行家。

海泉兄為人處事開誠公正，積極服務社會，廣受稱許。回歸前先後出
任行政局和立法局議員，亦曾擔任港事顧問，與其他愛國愛港人士一起出
謀獻策，為香港平穩順利回歸祖國貢獻力量。

回歸後，他亦曾出任多項公職，包括回到母校中大擔任校董會主席，
任內積極領導大學推動了多項重大發展。我也曾有幸跟他一起在中大校友
會服務。他對母校的熱愛、對年青人的關懷、對家國的情懷，讓人敬佩。
海泉兄的一生，體現了「艱險我奮進，困乏我多情」的新亞精神，無懼各
種艱難挑戰，活出精彩燦爛、充滿意義的人生。即使遠去，精神猶在，深
切懷念海泉兄，並向他的家人致以最摯誠深切的慰問。

香港特別行政區政府
財政司司長

陳茂波
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中國人民政治協商會議北京市委員會

唁 電

尊敬的曹志安女士：

驚聞鄭海泉先生仙逝，我們深感痛惜。特此致唁，向夫人和家人致以
沉痛哀悼，並表示誠摯慰問！

鄭海泉先生是第九屆北京市政協委員，第十屆北京市政協常委，第
十一屆北京市政協港澳臺僑工作顧問。作為傑出銀行家，多年來推動香港
銀行業穩健發展，備受業界敬重。2005 年，獲任滙豐銀行主席，成為滙豐
銀行創立以來首位擔任此職務的華人，更是我們的驕傲。鄭海泉先生心繫
首都，貢獻社會，積極建言獻策，參與公益事務，對京港多領域交流與合
作貢獻良多，在北京市政協港澳委員中有著崇高威望，是年輕委員的表率
和楷模。

鄭海泉先生的高尚品格和愛國愛港情懷令我們欽佩，鄭先生雖去，音
容宛在，願一路走好，天堂安息！萬望鄭夫人和家人節哀順變，釋念保重！

鄭海泉先生千古！

北京市政協港澳臺僑和外事委員會
2022 年 9 月 1 日
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北京海外聯誼會 

唁電 

尊敬的鄭曹志安女士：

惊悉鄭海泉先生溘然仙逝，深感悲痛，謹致沉痛哀悼和深切慰問！敬
祈節哀珍重！

鄭海泉先生在香港銀行業長期耕耘，為推動金融市場穩健發展不遺餘
力，深受業界尊崇。他一生愛國愛港，先後擔任行政局議員，立法局議員
等多項公職，擁護「一國兩制」方針，積極支持特區政府和行政長官依法
施政，任北京市政協委員及北京海外聯誼會副會長期間，他熱情參與首都
經濟建設和社會事業發展，推動京港多領域交流合作，支持北京申辦舉辦
2008 年奧運會，為北京市改革開放和現代化建設作出積極貢獻，我們為失
去這樣一位親密朋友深感哀痛。

鄭海泉先生千古！
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Vincent was a wonderful person and everyone who met him hugely enjoyed his 
company. He was also one of the most long serving and committed directors of the 
Bank, and his wisdom and guidance played a key part of the Bank’s success over the 
decades. 

He will be truly missed by so many. 

Mark TUCKER
Group Chairman | HSBC Holdings plc
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永遠懷念鄭海泉博士

恒生銀行全體同事對鄭海泉博士的離世深感悲痛。

鄭博士乃引領香港銀行業發展的先行者，他更憑專業所長回饋社會，
除在金融業外，亦曾擔任政府多個法定機構及專業團體的公職，貢獻良多。

鄭博士於 1998 年 8 月至 2005 年 5 月出任恒生銀行副董事長兼行政總
裁，期間香港經歷了亞洲金融風暴及「沙士」兩次重大危機，民生與經濟
均備受打擊，更令銀行業的經營環境面對嚴峻的挑戰。

然而，鄭博士以非凡的遠見和卓越的領導才能，加上對金融市場的透
徹認識，帶領全體員工上下一心應對挑戰，令恒生安然渡過危機，繼續保
持市場領導地位。

在鄭博士領導恒生銀行期間，繼續貫徹本行的優良服務傳統，先後推
出多項嶄新服務，當中包括在 2000 年推出個人網上理財服務，令銀行服
務模式跨越一大步，進一步提升恒生以客為本及最佳本地銀行的地位，成
績有目共睹。

鄭博士於任內亦積極發展內地業務，更於 2004 年完成購入一間位於
福州的全國性股份制商業銀行的部分股權，該交易令恒生成為當時入股內
地銀行涉及金額最大及股權比例最高的外資銀行。

鄭博士亦一貫關顧社會發展，任內積極鼓勵員工投入義務工作，服務
社群，同時亦推動恒生履行企業社會責任，對社會及環境的可持續發展作
出貢獻，致力建立更美好的將來。

鄭博士憑藉自身努力奮鬥不懈，成為傑出社會領袖。多年來大力推動
本港金融業發展，熱誠投入社會服務，深得各界敬重。其公正不阿的待人
處事態度及專業求進的精神，堪為後輩的楷模。

哲人雖逝，但鄭博士的卓越成就與貢獻，將永遠為後人所懷念。

恒生銀行
執行董事兼行政總裁

施穎茵

悼念鄭海泉先生

本公司董事會獨立非執行董事鄭海泉先生八月二十八日遽然辭世，驟
聞噩耗，令人悲慟不已。在此懷着哀傷的心情，悼念這位永誌難忘的同事，
並望其家人節哀。

鄭先生允為香港金融界佼佼翹材，自早年入職香港上海滙豐銀行，以
其高才碩學，卓越表現，屢任高職至主席，不但領導企業鴻圖駿發，更為
華人膺任此職第一人，成為華人之光。二零一四至一五年，鄭先生慨允出
任和記黃埔有限公司獨立非執行董事，二零一五年六月和黃改組後，續任
為長江和記實業有限公司獨立非執董，以專業長才為本公司服務，並出任
審核委員會主席、提名委員會及薪酬委員會成員，竭慮盡心。

鄭先生不單在商界成就非凡，更不忘回饋社會，歷任行政立法兩局議
員及多項公職，推動社會及教育發展，悉力以赴，造福社群。

本人及董事會同仁對鄭先生多年來為公司、商界以至香港所作出之寶
貴貢獻，致以衷心感激與敬意，並將以其傑出成就為模範，藉資懷念。

李澤鉅
暨 長江和記實業有限公司

董事會同仁
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李  澤  鉅  用  牋

Mariana,

驟聞 Vincent 離世，黯悉噩耗，不勝慟惜。謹此藉具寸函，以表深切
哀思。

Vincent 為香港金融界佼佼翹材，自早年入職香港上海滙豐銀行，一
直表現卓越，歷任至主席，實至名歸，不但領導企業鴻圖駿發，更是華人
首任此職，實屬華人之光。二零一四年以來，慨允出任和記黃埔獨立非執
行董事，和黃改組後仍續任為長江和記獨立非執董至今，以專業長才為本
公司服務，貢獻良多。謹代表董事會同仁，致以由衷敬意與謝忱。

在此向閣下及府上各位表示親切慰問，尚望勉抑哀思，善為珍重。

耑此道唁，並候 

禮安 

李澤鉅 啟 
二零二二年八月廿九日
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Mr Vincent Cheng had long and meaningful connections with CLP throughout 
different stages of his life. Mr Cheng started his career first working as a clerk in CLP’s 
salaries and wages department – an experience that he often shared fond memories 
of. From that beginning he went on to pursue further studies and worked his way 
up to attain admirable achievements in the banking industry and make significant 
contributions to the Hong Kong community. In 2011, Mr Cheng brought back his 
wealth of experience to CLP, serving as our Independent Non-executive Director until 
2020. His wise counsel and significant contributions to the CLP Board will forever be 
remembered.

 
We are saddened by the loss of a long time friend and wish to express our deepest 

condolences to the family of Mr Cheng.
 

The Chairman and Board of Directors of CLP Holdings Limited
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驚悉滙豐銀行前亞太區主席鄭海泉先生辭世，中國平安以及董事長馬
明哲先生對鄭先生的逝世表示沉痛哀悼。

鄭主席是備受行業敬重的銀行家，亦是平安的老朋友，為滙豐與平安
長久穩固的合作做出了卓越貢獻。

平安集團

惊悉郑海泉先生辞世，深感哀痛。郑先生一生爱国爱港，自强不息，勇
于拼搏，堪称业界典范。郑先生是杰出的银行家，拥有国际化的视野和深厚
的从业经验，

对中国民生银行公司治理提升和稳健发展贡献卓著。谨此致哀，深刻缅
怀，并望节哀顺变。

中国民生银行 敬挽

美利長流

今天我們懷著沉痛的心情，深切悼念鄭海泉先生。

鄭先生自 2012 年 11 月起出任上海實業控股有限公司獨立非執行董
事，任職期間，對推動本公司發展作出傑出貢獻。公司董事會及全體同仁，
對鄭先生所做的貢獻深懷感激！

鄭先生是傑出銀行家，在公司任職多年，噩耗驟傳，寧不哀慟，令人
至深惋悼 !

鄭先生事業成就卓越，待人溫厚，馳騁商界，對國家社稷不遺餘力，
一向積極參與公益事務、熱心支持香港教育、對文化體育及社會服務等多
個領域貢獻良多。鄭先生持之以恆的工作熱情和服務社會的高尚品德，激
勵著後輩繼續努力前行，化哀思為堅持，不忘初心，努力拼搏，力爭為社
會作出更大貢獻。

上海實業控股有限公司董事會
2022 年 9 月 20 日

天星银行及股东对天星银行董事会成员郑海泉博士的辞世深表哀悼，郑
博士的辞世为香港金融界的重大损失。我们在此谨向郑博士家属致以深切慰
问。

 
郑博士为资深银行家，毕生致力于促进香港银行业的发展。郑博士于

2018 年加入天星银行董事会以来，将金融界从业的宝贵经验慷慨分享予天星
银行，在推动天星银行业务发展、实现普惠金融上不遗余力，为我们带来宝
贵意见及深远的策略指导。

 
感谢郑博士给天星银行带来的巨大贡献，我们将永远铭记郑博士的精神

及热诚，继续致力推动金融科技创新。

天星银行 敬挽

Mr. Cheng had served the Board for over 27 years and made invaluable 
contributions to the development of the Company. The Board would like to express 
its sincere gratitude to the late Mr. Cheng for his dedication and contribution. The 
Board further expresses its deepest sorrow for his departure and conveys its heartfelt 
condolences to his family.

The Board Chairman Dr.K S Lo who has been a very close friend and colleague is 
saddened by the passing of Mr. Cheng, and will always remember his humor, wisdom 
and friendship with fond memory.

鷹君集團
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永遠懷念鄭海泉博士 
前恒生商學書院（香港恒生大學前身）校董會主席

鄭海泉博士於二零二二年八月二十八日因病辭世，香港恒生大學（恒
大）同仁深表哀悼。 

鄭博士熱心教育，在工作及公職以外，於一九九八年至二零零五年擔
任恒生商學書院（恒商）校董會主席。鄭博士一向重視普羅大眾接受教育
的機會，正規也好，非正規也好，讓所有願意刻苦努力的人考驗自己的能
力，實踐自己的興趣，而鄭博士認為這是個人發展和個人成就的基石。亦
因鄭博士抱持有教無類的教育理念，帶領當時主要招收精英高材生的恒商
轉型為學位頒授學府恒生管理學院（恒管），讓本地莘莘學子獲得接受高等
教育的機會，同時為學校往後的發展訂立至關重要的方向，奠定學校升格
為今天的恒大的長遠基礎。 

鄭博士見證恒商、恒管及恒大數以萬計的畢業生不斷成長，表現媲美
其他知名大學畢業生，當中不少更於各個領域獲得卓越成就，令學校上下
深感欣慰。 

鄭博士對恒大作出重要建樹，本校遂於二零一九年及二零二二年分別
授予其榮譽院士銜及榮譽社會科學博士學位。多年來，鄭博士對銀行業及
高等教育界作出莫大貢獻，致力服務社會，並出任過多項公職，於二零零
五年獲香港特區政府頒授金紫荊星章，以茲表揚。

恒大同仁謹向鄭博士表達崇高敬意，並向其家人致以衷心慰問。

香港恒生大學同仁拜輓
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北京大學滙豐商學院

北京大學滙豐商學院全體師生員工與各界校友對鄭海泉先生的逝世表
示沉痛悼念，向鄭海泉先生的家人致以最深切的慰問，向鄭海泉先生為學
院發展做出的卓越貢獻致以最崇高的敬意。

憑藉其專業長才、遠見卓識、傑出貢獻鄭海泉先生不僅已寫入香港銀
行、財經、教育的歷史而且將作為「商界軍校」建設的重要見證者和參與
者彪炳中國商學教育史冊。

鄭海泉先生千古！

鄭海泉先生一生奮鬥不息，是香港傑出的銀行家，是財經界人士的楷模。

鄭海泉先生多年來推動香港銀行業穩健發展，備受業界尊重。鄭先生致
力於奉獻社會，參與政府工作，並積極參與公益事業，為香港的經濟發展及
社會服務等多個領域，作出了大量貢獻。 

鄭海泉先生的仙逝，使我們失去了一位好導師。

中央財經大學香港校友會
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Vincent was a graduate of the Chinese University of Hong Kong and of Auckland 
University and I recall being involved in his recruitment as an Economist for The 
Hongkong and Shanghai Banking Corporation.

Despite a physical handicap, he soon became Chief Economist of the Bank in Hong 
Kong and after one year’s secondment to the Hong Kong Government, he was appointed 
Chief Executive of Hang Seng Bank, a member of the Group. Later he became the first 
Chinese Chairman of the Bank’s Asian business and subsequently an Executive Director 
of the Bank’s London Holding Company as well as Chairman of its banking subsidiaries 
in China and Australia.

He was highly regarded in business and banking circles and frequently quoted in 
both the English and Chinese Press. I greatly valued him as a colleague and enjoyed his 
well tuned sense of humour.

He was appointed to the Hong Kong Legislative Council, frequently participating 
in their debates and later became a member of Hong Kong’s highest body, the Executive 
Council. He was appointed an Officer in the Order of the British Empire and a justice 
of the Peace, and later an adviser to China’s CPPCC.

He is greatly missed in many circles but most of all by Mariana and family who 
were his highest priority.

Willie Purves
Former Group Chairman of HSBC Holdings

Vincent Cheng had an influential career in Hong Kong. He was Chief Executive of 
Hang Seng Bank and was Chairman of HSBC Hong Kong. He was an Economic Adviser 
to Government. Above all he was a person who cared deeply for Hong Kong. He will be 
sorely missed. I extend my deepest sympathy to Mariana and his daughters. 

John Bond
Former Group Chairman of HSBC Holdings

Vincent was a wonderful colleague and friend over the years of my time with 
HSBC. He cared about the Bank; and he cared about Hong Kong. Within HSBC and 
in the wider community, he was enormously influential. He was the first Chinese 
leader of the Hongkong and Shanghai Banking Corporation. And in that role, he was a 
distinguished and effective representative of Hong Kong, Greater China and Asia more 
generally within the wider HSBC family.

 
Professionally, he was a wonderful colleague. He was a kind and thoughtful 

person who cared about his work and about those he worked with. He was always 
straightforward and never lost his great sense of humour and love of life.

 
But above all, we could see so clearly how he was devoted to his family. Nothing 

was more important to him! He will be missed by many people, and most deeply of all 
by his family.

May he rest in peace.

Stephen Green
Former Conservative Minister of State for Trade and Investment, 

Former Group Chairman of HSBC Holdings plc
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Dear Mariana,

Sabine and I were so sorry to learn about poor Vincent and would like to express 
to you our deepest condolences.

Vincent and I worked closely together prior to my retirement in 2003 and I always 
valued his wise counsel and advice.

I know he will be greatly missed and our thoughts are with you at this most 
difficult and distressing time.

With our most sincere sympathies.

Keith and Sabine Whitson.

Keith Roderick Whitson
Former CEO of HSBC Group

Vincent’s life story is remarkable and in many ways reflects all that is great about 
Hong Kong.  He was born into humble surroundings, contracted polio and yet made his 
way up through government then HSBC to be the first Chinese Chair of The Hongkong 
and Shanghai Banking Corporation.  

 
Vincent was a true gentlemen – intelligent, well-read, kind and considerate.  I 

travelled to the PRC with Vincent often in the period 1994 to 2003 when I was running 
the trading rooms in Asia based in Hong Kong.  He generously introduced me to his 
contacts in the PRC.  Without exception, he was well respected and well liked.  Vincent 
played an important role in promoting the Bank and especially for me the Debt Capital 
Markets business in the PRC.  Vincent was a great traveling companion  - calm , humble 
and with a  sense of humour.  We had fun on these trips in the early days of the opening 
of the PRC markets. 

 
Vincent is irreplaceable as a statesman for HSBC and more important as a friend.

Stuart Gulliver
Former Group Chief Executive of HSBC

I have very clear memories of Vincent from the time I joined the Bank in 1979. He 
was a tremendous colleague, very intelligent and such a nice person to work with. The 
fact that he became Chairman of the Bank and also a director of the Holding company 
just reflected his abilities and personality. 74 is too young and age to pass away and he 
will be sorely missed by all who knew him.

Richard Bennett
Former Managing Director/Gen Counsel, HSBC Holdings PLC

It is always hard to lose a colleague, especially so when the memories are of a 
humble gentleman who achieved so much - and so it was with Vincent. But it is these 
positive feelings that lead us to celebrate a life rather than mourn a loss, because the 
memories will live on.

David Eldon
Former Chairman of The Hongkong and Shanghai Banking Corporation Limited
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When I think of Vincent, I know that like many others, I smile. Not only was 
Vincent a man of inordinate courage, humility, foresight and commitment, he was also 
always of good cheer. Perhaps at no other time were all these values so needed together 
as during the time of Hong Kong’s transition to a Special Administrative Region. Serving 
with him on the pre-1997 Executive Council, we formed – with our other colleagues – 
a close bond as we walked into an uncharted pathway. Vincent was someone who could, 
given his vast experience, prescient insight and valued comment, always thinking about 
the good of Hong Kong. Vincent is someone who always cared for this city he called 
home. This was unsurprising because he understood that this was a place that valued 
meritocracy and did not judge people on the humility of their backgrounds. Vincent 
epitomised both these facts, not only by where his outstanding career took him, but also 
from where he came.  Vincent will always be remembered, celebrated and cherished for 
everything that he did, but I believe that one of his greatest contributions is as a member 
of the pre-Handover ExCo, ensuring that Hong Kong would continue to develop as a 
global centre not just of finance and business, but also a place where the Rule of Law 
and stability would be secure. Vincent was a personal friend, an admired professional 
and a respected public servant of Hong Kong. May his soul rest in peace.

Dr Rosanna Wong, DBE, JP

Dear Mariana,

It has taken a while for the news to sink in. Vincent's passing away brings sadness 
to all of us. He was a great friend and colleague. Seating here reminiscing the old 
times...the trips to Beijing for meetings, the Olympics, and going through the economic 
ups and downs in HK together. 

His life was filled with incredible positions in the society and respected by his 
friends.

In addition, he was a great husband, a great father and great grandfather. 

Being such a kind person, I am sure Vincent will be well taken care of in the arms 
of God. 

If there are anything that I can be of further assistance, please do not hesitate to 
contact me. 

Meanwhile, my prayers are with you and your family. 

Take care. 

Regards, 
Peter Wong
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鄭海泉先生是一位愛國愛港、專業精湛、待人謙和、德高望重的銀行
家。雖駕鶴西去，願音容長存！

原北京市政協主席  陽安江

My deep condolences on the passing away of Vincent.  I have a lot of respect for 
Vincent, who has contributed so much to the governance of Hong Kong, and specifically 
to the monetary and financial developments of Hong Kong.  I had the benefit of his wise 
counsel for a long time.  I am sure the financial industry will miss him greatly.  

任志剛

Beau Kuok

Dear Mariana,

I am deeply saddened to learn that your beloved  husband Vincent has passed away. 
We send you and your family our Deepest Condolences and We pray for Vincent’s soul 
to find eternal peace and rest. 

I will forever treasure the memories of his warm friendship and guidance. 

At this sad time, we hope that you are bearing up as well as possible and may the 
knowledge that he was much  respected and a friend to many help  to ease your pain.

With Deepest Condolences and Hearfelt Sympathy
Beau & Dodo

Helmut & Anna Sohman

It is with considerable regret that I learn of the passing of Vincent, and I would 
like to join Anna in sending you and your family my sincere commiseration.

I hope Vincent did not have to suffer too much from this vicious illness. 

Vincent was a good person  who was l instrumental in many ways. His achievements  
speak for themselves.  

May he rest in peace. 

Fondly,
Helmut Sohman
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We are devastated at the thought that he is no longer with us.  There are so many 
milestones and happy moments of the past that come to mind.  Vincent was an amazing 
individual, a true hero of Hong Kong in so many ways.  His goodwill and humanity 
were simply benchmark and I personally have always admired him and cherished his 
friendship.  

Just recently when travelling through London, memories came back of sharing the 
same panel with Vincent the day the baht dropped and started the Asian Financial Crisis. 
He was presiding at a meeting and was keeping his calm in a statesmanlike manner.  
However, I could sense how concerned he was for the community which has always 
been his trademark.

Vincent will be greatly missed and always remembered as a true hero of Hong 
Kong, somebody whose life will be an aspirational benchmark for generations to come.

Desiree and Michael Jebsen
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In Fond Memory of Vincent

Our close family ties and friendship first started in the 1990s when I worked 
closely with Mariana in promoting the development of Chinese Medicine in Hong Kong. 
Whilst Vincent is working in a entirely different field, his generous sharings and warm 
reminders helped me tremendously in my career pathway in the Hospital Authority, 
especially in the area of corporate governance and financial management.  His insightful 
perspectives and visions over Hong Kong's future development were most enlightening 
to me.

Apart from being a most distinguished banker and leader in the financial field, 
Vincent's serving heart and dedication to Hong Kong is aptly demonstrated by 
his significant roles and appointments to a wide range of responsible positions in 
the political and financial arena, in public administration, in social and charitable 
organizations, and not least in education.  We are most privileged to be so closely 
associated with Vincent and have him as our role model and mentor.

In private, Vincent and Mariana are always the caring and loving brother and sister, 
and this is dearly appreciated by all of us.  During the SARS epidemic in 2003, the health 
care system in Hong Kong is under unprecedented pressure in treating and protecting 
SARS patients whilst coping with inadequate facilities and personal protection 
equipments.  I was then responsible to co-ordinate and direct the public hospitals in 
providing medical treatment to SARS patients and in preventing cross infection inside 
the hospitals.  Mariana and Vincent's daily "Chicken Soup for the soul" and "Chicken 
Soup for the body" had been one of the most important pillars supporting me through 
the fight against SARS.

Although COVID-19 had prevented us from getting together as much as we like, 
we were never far away in our heart, and are most grateful to have walked alongside 
during Vincent's fight against the disease.  

Vincent, you are a fighter not only for your own health, but also for Hong Kong 
and for the people.  You are a true statesman of Hong Kong.  

To us, you are our brother and best friend.

May you now rest in peace in the Almighty's Arm               
                                                          

Ko Wing Man and Amy
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Louisa and I are sorry to hear the passing of Vincent,your beloved husband. 
Vincent had been a devoted and loving husband and father to you and your family. His 
achievement an contribution to the banking industry in Hong Kong had always been 
most admired. Vincent’s passing is a great loss to us as friends and to the Hong Kong 
community. We wish to convey our deepest condolences at this sad time.

Edward Cheng
Wing Tai Properties Limited 

As a distinguished alumnus of the College, in particular one of Hong Kong’s top 
bankers and prominent community leaders, Dr. Cheng has been giving back to the 
College and CUHK. As a member of the College Board of Trustees, he was actively 
engaged in the planning of campus development and made generous donations to found 
the College Mentorship Programme. He then took up the position of Chairman of 
The Council of CUHK, and made significant contributions to the University in the 
establishment of five new Colleges, the CUHK (Shenzhen) and the CUHK Medical 
Centre. Dr. Cheng will always be remembered for his devotion to the College, the 
University and the community at large.

Hector Sun-On Chan, D.Phil.

I knew Vincent as both a colleague and a friend over many decades. His 
contribution to the Bank and to Hong Kong was outstanding and he will be sorely 
missed. At times such as these words can only be of but scant consolation but Vincent 
in my memory will always be a man of undoubted integrity, great capacity and one 
consistently seeking the betterment of both individuals with whom he had direct contact 
and the society of which we are all part.

Kevin and Audrey Westley 
Former HSBC colleague

In Memory of Vincent Cheng Hoi Chuen
Bridge Over Troubled Water 

Vincent and I shared a good part of our lives in the last thirty over years. This 
journey began in the eighties on economic forums in public and media platforms where 
we shared our thoughts in friendly debates. These intellectual exchanges might have 
brought us both into the Legislative Council (LegCo) as appointed members in 1991 
where we started the “Breakfast Group” together with other like-minded politically 
independent members. He invited me to join the Hang Seng Bank Board when he 
became its Chief Executive Officer at the turn of the century.  Later on, he also joined 
me in the CPPCC family until his retirement from HSBC.

Vincent was passionate and fully committed in whatever he did. He deeply 
loved Hong Kong and our motherland China and needless to say, the HSBC where he 
practically dedicated his entire career. Despite the many challenging, sensitive and 
difficult decisions to make in the aforementioned positions, Vincent hardly let emotions 
ran free. The only occasion that happened which I can recall was at an Education Panel 
of LegCo when he soundly chastised government officials for being insensitive to hoist 
typhoon signal 8 in the middle of people going to work and young children were already 
well on the way to school. The subsequent confusion caused traffic mayhem and chaos 
where many of our children, including his, were helplessly stuck in heavy flooding all 
over Hong Kong. This loving father image not only hit media headlines instantly but had 
also itched deep in my memory of Vincent for his unmistakably true love for his family. 

Vincent always think of his family before himself as a dedicated husband and 
caring father. There was plenty of positive emotional display in this quarter when he 
travelled and shared family gatherings with his close friends. On occasions when he let 
his hair down, especially with a microphone in his hand in front of a karaoke machine 
with music softly flowing, the artistic Vincent emerged to tell you his stories and true 
feelings. 

My fondest memories of Vincent was when he put his heart and soul to sing “Bridge 
over Troubled Water” as if this might help him to smoothly cross over any tight spot. May 
he then rest in peace bringing this tune with him to cross over to heaven where he will 
finally leave all troubles behind him? As for the living, he will surely be remembered by 
us all as an exemplary citizen, husband, father and grandfather who is now our watchful 
guardian angel.

Eric Li Ka Cheung
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鄭海泉先生，除了擔任香港無數
公職外，亦是中國北京第九屆

政協委員，第十及第十一屆政協常委，
其後他亦是政協資深顧問，前後共二十
年。各北京港澳區委員與鄭常委相熟多
年，故多稱他為鄭大班，而事不離實，當
時他真是滙豐銀行大班，故他欣然接受。

鄭海泉先生有很多優點，首先是沒
有架子，別以為大班一定要擺款，其實
鄭大班絕對不是，他永遠是談笑風生，
平易近人，所以眾政協委員都樂意與大
班做朋友，時更向他請教，他永遠是來
者不拒，樂於交談，故此他事業成功，
首先是人和，實言之非虛。

鄭海泉先生永遠是媒界偶像，因為
他有問必答，特別是北京財經金融界記
者擁着與鄭大班交談，爭取材料，所以

鄭氏早已成為北京新聞財經界的寵兒。
不單止這些，當港澳委員與北京領導層
開會時，鄭氏多被邀請發言，特別財經
金融方面及影響經濟民生等，鄭氏語多
精湛分析，直搗要點，回應得體，使場
中眾人永遠帶着佩服眼光讚賞他。

鄭大班嗜好唱歌，打乒乓球及游
泳，他的歌柔和動聽，令人身心舒暢，
所以各委員在休息時，請他開腔唱歌，
他絕不推卻，亦是親民之見證。打乒乓
球則委員未有見過，聽說他凌厲劈殺，
多使對手疲於奔命。游泳則是他強項，
不是鬥快，而是鬥持久，他每天一定游
泳，除了泳池關閉之外，所以他號稱不
怕冷的大班，北京大風雪時，只見他只
披上大衣，打開頸部往來大街，絕無瑟
縮樣子，與那些穿如裹蒸糉一般真不同
日而語。

港區歷屆北京市政協委員聯誼會

悼念鄭海泉常委

鄭海泉出身寒微，幼時患有小兒
麻痺症，行動要拐杖，鄭氏不以此為障
礙，反之加倍個人努力，爭取學業，極
求上進，畢業於中文大學，情願洗大餅，
爭取生活費都要完成新西蘭大學碩士學
位，學業就是脫貧的最佳辦法。天道酬
勤，鄭氏入了滙豐銀行，盡顯才華，成
為首位亞太區華人主席，成為香港獅子
山下的自我奮鬥的好故事，我們政協委
員永遠感覺光榮有這位領導，永遠是我
們的好榜樣，永遠受我們尊敬及懷念！
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敬悼

鄭海泉博士

當年，華人之光耀四海。
今日，北斗星沉盡哀音。

香港上海滙豐銀行有限公司史上首
位華人主席、香港中文大學校董會前主
席及資深校友鄭海泉博士於二零二二年
八月二十八日與世長辭，享年七十四歲。
鄭博士雖撒手塵寰，惟觀其一生，功業
之輝煌，將名留青史，流芳百世。

鄭海泉博士一九四八年生於香港一
個基層六口之家，為家中長子，年幼時
不幸患上小兒痲痺症，從此不良於行，
但肢體殘缺無阻他在人生旅途上馳騁。
一九六九年，鄭博士入讀中大新亞書院
經濟系，一九七三年順利取得社會科學
學士學位，及後遠赴新西蘭奧克蘭大學
攻讀經濟學系哲學碩士學位。在外深造
期間，他兼職洗碗工，艱苦的半工讀歲

月磨琢了他堅毅不拔的精神及扶掖後輩
的志向。

回港後，鄭博士加入香港上海滙
豐銀行集團財務部，自此平步青雲，先
後擔任首席經濟研究員、經濟及業務策
略研究部高級經理、財務主管及總經理
等職位。一九七八年，年僅四十七歲的
鄭博士成為首位出任香港上海滙豐銀行
有限公司執行董事的華人。一九八九至
一九九一年間，他被借調至香港政府的
中央政策組，在中國政府恢復行使香港
主權前的關鍵時刻，為港府出謀劃策。
二零零五年，鄭博士再次締造歷史，成
為香港上海滙豐銀行有限公司首位華人
主席。他在銀行及金融界所創下之偉業，
光前裕後，彪炳千古。

鄭博士既為卓越的銀行家，又是

段崇智

在公共和社會服務上貢獻良多的社會俊
彥，多年來肩負多項公職：一九九一
至一九九五年獲委任為立法局議員；
一九九五至一九九七年任行政局議員；
一九九四至一九九七年任中華人民共和
國港事顧問。他曾任證券及期貨事務監
察委員會之程序覆檢委員會主席及香港
特區政府首長級薪俸及服務條件常務委
員會主席，又擔任香港銀行學會理事會
主席、中國人民共和國政治協商會議全
國委員會委員、香港特別行政區政府土
地基金諮詢委員會委員、長遠房屋策略
諮詢委員會、香港特別行政區行政會議
成員及立法會議員薪津獨立委員會成
員、司法人員薪酬及服務條件常務委員
會委員等多項公職。憑藉其卓識遠見，
鄭博士在處理對社會發展舉足輕重的重
大議題時，往往當仁不讓，向政府進盡
忠言，對本港發展卓有建樹。

基於自身經歷，鄭博士尤其關注弱
勢社群的需要。就讀中大期間，他出任
第二屆學生會副會長，率領同道之士為
失明人士爭取權益。古道熱腸的他亦曾
與摯友合力在九龍創辦了一所中學，協
助貧苦兒童就學。他曾任香港公益金名
譽副會長、香港紅十字會顧問團委員及
香港復康會名譽副會長，窮畢生之力竭
誠地為香港服務，孜孜不倦，至死不渝。
他的非凡貢獻廣受嘉許，曾獲頒特區政
府金紫荊星章、中大榮譽社會科學博士
學位等多項殊榮。

鄭博士熱心教育事業，曾任多家教
育機構的校董會成員，他亦一直與母校
保持緊密聯繫，曾擔任中大及新亞書院
校董，二零零九年更成為首位出任中大
校董會主席的校友，對推動母校發展，

不遺餘力，不吝時間。其對中大的貢獻
殊偉，恩澤遍布校園，垂馨千祀。在鄭
博士領導下，中大實現了多個至關重要
的發展項目，層樓更上，當中包括擴充
大學書院體制、成立香港中文大學（深
圳）及推動中大醫院的創建。

鄭博士志潔行芳，溫和謙厚，其君
子之風範為眾人楷模，成就更讓中大、
全香港、乃至全球華人引以為傲。他的
離世，讓中大同仁深表哀痛，全港市民
更為社會痛失賢良而同悲。

鄭博士憑藉不屈不撓的勇氣和決
心，克服重重困難，恰如新亞書院校歌
歌詞所言：「手空空，無一物，路遙遙，
無止境」，他走過從寒微至顯達的漫漫
長路，成為備受尊崇的一代銀行家。逝
者雖已，思念縈迴。鄭博士光耀中華之
功、濟世惠群之德、倡學育才之情、鞠
躬盡瘁之操，必將長存眾心，念茲在茲，
無時或忘。

香港中文大學校長
段崇智
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I am deeply saddened by the passing 
of Dr. Vincent CHENG.  Vincent and 

Mariana and I have been friends for a long 
time.  The first time I met Vincent was in 1973, 
almost half a century ago, when I presented an 
economics seminar at New Asia College, and 
Vincent and his classmates were participants.  
Subsequently, I had many opportunities to meet 
Vincent at various economics conferences and 
symposia, in which he participated actively 
in his capacity as a professional economist.  
He often impressed the par ticipants with 
his straight-talking, no-nonsense, objective 
yet friendly style.  With his hard work and 
insightful research, he soon rose to become a 
senior executive of the HSBC Group and a key 
player in the financial sector of Hong Kong.

In 2004, when I returned to Hong Kong 
to take up the position of Vice-Chancellor of 
The Chinese University of Hong Kong, I had 
even more opportunities to interact with and 

learn from Vincent.  Vincent served for many 
years as a member of the Board of Trustees of 
New Asia College and was appointed a member 
of the Council of the University in 2007.  One 
of the major initiatives of the University at 
the time was the establishment of new and 
smaller colleges that would be fully residential 
with communal dining.  This initiative was 
encouraged and supported by Vincent.  As a 
result, five new colleges—Morningside, S. H. 
Ho, Lee Woo Sing, Wu Yee Sun and C. W. Chu--
were established successively at the University.

In 2009, Vincent succeeded Dr. Edgar 
CHENG as the Chairman of the Council of 
CUHK.  Vincent and I worked closely to 
promote the interests of the University until 
the end of my term as Vice-Chancellor in June 
2010.  Vincent continued to serve as Chairman 
of the Council until 2015.  With the staunch 
support of Vincent, the establishment of The 
Chinese University of Hong Kong (Shenzhen) 

Vincent Cheng, a True Gentleman
Lawrence J. Lau
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proceeded without interruption.  Prof. XU 
Yangsheng was appointed the President of 
CUHK (Shenzhen) in 2013 and the first cohort 
of students were admitted in 2014.  Today, 
the quality of the entering students of CUHK 
(Shenzhen) approaches those of Peking and 
Tsinghua Universities.  CUHK is almost a 
decade ahead of other universities in Hong 
Kong in terms of establishing a significant 
presence in the Guangdong-Hong Kong-Macau 
Greater Bay Area.

Vincent was a person with immense, but 
quiet, self-confidence; he exuded kindness, 
sincerity and trust whenever he spoke.  He 
treated everyone, high or low, with respect.  
He was credited with quite a series of firsts.  
In November 1995, Vincent became the first 
Executive Director of ethnic Chinese origin 
of the Hong Kong and Shanghai Banking 
Corporation.  In May 2005, he was appointed 
the first ethnic Chinese Chairman of the Bank.  

In February 2008, he was appointed the first 
ethnic Chinese Executive Director of HSBC 
Holdings, the parent of the Bank.  But more 
significantly, he is the first and only professional 
economist (in 1986, he was appointed Chief 
Economist of the Bank) to become the chief 
executive of  a  major global  commercial 
bank.  I cannot think of anyone else.  Vincent’s 
multi-faceted career speaks volumes of his 
intelligence, skills and wisdom.

Vi n c e n t  h a s  a l s o  m a d e  i m p o r t a n t 
contr ibutions to the Mainland and Hong 
Kong outside of HSBC, which have been well 
recognized, and I shall not repeat them here.  
He was a gentleman through and through and 
will be fondly remembered by us all.

Lawrence J. Lau
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Dr. Vincent Cheng

Dr. Vincent Cheng was Chairman of 
Council of the Chinese University of Hong 
Kong when I was appointed Vice Chancellor/
President of the university in 2010. 

He was a visionary leader of the university. 
During this period of time, CUHK has gone 
through several major resolutions: changing 
(back) of three-year curriculum to four-year 
curriculum for undergraduates; resolution to 
build a second campus of CUHK in Shenzhen; 
raising fund to build the first ever university-
own medical centre in Hong Kong and many 
others. In all these endeavours, Dr. Cheng 
gave the Council and University Management 
insightful directions and unwavering support. 
He will be remembered as a great leader. 

He was a distinguished alum of his alma 
mater. From the building of new colleges 
in CUHK, to participating in alumni events 
and celebrations of existing colleges; from 
expansion of the Shatin campus to designing 
and construction of the Shenzhen campus; 

from memorizing the good-old-days when he 
was a student in Economics, to the sharing 
and teaching at the MBA courses in Faculty of 
Business Administration, Dr. Cheng showed his 
love for his alma mater with no reservation. He 
will be remembered as a proud alum of CUHK.  

He was a great person, a great husband and 
a great friend. He spoke in person to student 
union leaders at times of discontentment, 
guiding them with his values and his experience. 
He loved his wife Mariana and his children and 
grandchildren, thinking of them even when he 
was in pain during sickness. He guided me as a 
friend and as a big brother, instead of a boss or 
supervisor, at time of difficulties. He trusted me 
in my job and always stood behind me when I 
needed him. He will be remembered as a close 
friend with lots of love. 

Vincent, we love you and you will live in 
our heart. 

Joseph Sung

A Message from Professor Joseph Sung

甫得知香港中文大学校董会前主
席郑海泉先生去世，心里万分

悲痛，香港中文大学（深圳）校园建成后，
一直想邀请他来看看，但因他身体一直抱
恙，未能成行，今倏尔辞世，万分遗憾。
香港中文大学（深圳）的筹建，是在郑海
泉博士担任香港中文大学校董会主席的时
候决定的，这是一项重大的决策，关于是
否要办学，在哪里办学，前后历经多轮讨
论，期间未尝没有过犹豫和疑虑，但最终
得以在郑海泉博士任上确定下来，足见他
爱国爱港的情怀，以及希望为国家做些贡
献的决心与担当。  

之后的筹建过程中，他亲力亲为参
与选址以及规划讨论，亲自来龙岗数次，
那时学校刚办学不久，条件艰苦，还没有
像样的食堂，是龙岗区政府支援了两位厨
师到校园中保障伙食，郑博士就和大家一
起，用不锈钢的餐具盛饭菜在碗里吃，甘
之如饴。我还记得饭后他对我说，他在国

内吃过无数的珍馐美味，唯有这顿饭是他
吃过最好、最开心、最舒服的，让他很踏
实，这顿饭让他觉得这所学校是有前途
的，令他彼时对学校办学的疑虑一扫而
光。因为郑博士的到来，后面香港的大银
行家，还有董事会成员都来校视察，我也
同样请他们在简陋的条件下吃饭。现在念
及，依然为郑海泉博士崇高而无私的精神
所感动。

如今，香港中文大学（深圳）的发展
蒸蒸日上，这所大学仅是郑海泉博士壮阔
人生中的一笔，却造福了无数莘莘学子，
为国家和大湾区培养了优秀的国际化高层
次人才！我们永远怀念郑海泉博士！

香港中文大学（深圳）校长
徐扬生
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纪念

鄭海泉博士
徐扬生
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在當天（2004 年 12 月 6 日）滙
豐銀行宣佈鄭海泉晉升之前的

半個小時，我剛好因為他事打電話給香
樹輝（也是早期的高材生）。香很興奮
地對我說：「郭生，你的大名明天將見
諸全港報章！」我頓時一愕，不知所以
然。香樹輝解說在記者查訪下，終於知
道在最新一期《信報月刊》（12 月初）
的專訪中所指的那位「爆料」的退休老
師，就是郭益耀教授；而當年為了鄭在
面試時說了一句「為人民服務」 而拒絕
錄取他攻讀碩士學位的，正是來自臺灣
的經濟系主任，邢慕寰教授。事實確實
如此。而這也正如鄭海泉在《信報月刊》
所說的，是在三十年後的一次晚餐上我
才向他提起的。當時我開玩笑的對他說：
「當年如果能成功舉薦你攻讀中大碩士
班的話，恐怕你很難有今日的成就。」
言外之意，是鄭海泉學術能力也很強，

他對學術研究十分有興趣，他常說，要
是他能在校園裡讀書做學問，可能會更
充實和滿足。但是如果當年順利入讀中
大的話，今天可能是一名教授，而不是
銀行大班。

意識形態爭執上世紀的七十年代初
期，意識形態方面的問題，爭執是相當
熱烈；這是大家都知道的。我記得很清
楚，當鄭海泉在面試時提到那句話，邢
教授臉色劇變，厲聲責問道：「你說！
你將來準備如何為人民服務？」鄭頓時
愕然，而邢教授分秒不予緩衝，強行大
聲追問：「你說！你說！」 當時面試的
地點，是中大中國文化研究所一樓，面
對圖書館的會議室，呈長方形；與會同
事約十六七位，一片寂然。我當年算是
比較年輕的講師，出道不久，敢替鄭海
泉力爭了幾句，惜無人附和。他（指鄭

我的學生鄭海泉

餘韻繞樑
郭益耀
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海泉）自己都講不出將來想做什麼。在
這短短的一剎那，大家卻知道雖然鄭海
泉有二級甲等榮譽的成績（那年一級榮
譽畢業的只有一人），他將與研究院無
緣。搞學術研究的，通常最忌諱別人將
個人的價值標準帶入分析與推理的過程
之中。邢教授當年斷然排拒鄭海泉，顯
然也已經是超乎學術的考慮。

絕非迂腐之輩

在當年大學裡面學生追求「認祖關
社」（認識祖國關心社會）的大背景之
下，鄭海泉如同其他許多同學，愛國熱
情洋溢。沒有人知道他已經被港英政府
政治部列入「注意名單」；當老師的，
也不知道他會唱國際歌，只知道他思維
精密，判斷力強，行為果斷，性格開朗，
平易近人，絕非迂腐拘泥閃爍之輩，或
是假民主之流所可比擬的。雖然他可能
「有叛逆性格」，但對老師教授十分尊
重，這可能是我對他關心的一個原因。
記得前幾年，當他升任恒生銀行總裁
時，某電視臺在一個專訪節目中，也要
我談談當年所認識的大學生鄭海泉。我
在攝錄時語焉不詳，卻沒料到節目播出
時，看到鄭海泉竟然高聲說出，他自己
當年早已研讀馬列毛著作了，果然不愧
為大將之風。事後想起來，鄭曾經修讀
過我開的「比較經濟制度」一科，參考
書上也照例列有馬列毛的著作，莫非他
也是從那兒來的？再往下一想，不對，
「比較」一科是為高年班生開的，鄭海

泉肯定在選修之前已經研讀馬列毛了。
更讓人欽佩得五體投地的是鄭海泉從滙
豐銀行的亞太區主席依例退下來時，即
應邀出任香港中文大學校董會主席。那
之前不久，他還撥冗以滙豐亞太區主席
的身份，替由何濼生教授與倫敦大學亞
非學院的艾士（Robert Ash）教授聯名
主編的新著《中國、香港與全球經濟：
全球化的諸多研究》（China, Hong Kong 
and  the World  Economy:  Studies  on  
Globalization）寫了個「前言」，因為這
本厚達420頁的新書是由我以前的同事、
弟子以及其他中外知名學者教授，包括
2001 年諾貝爾經濟學獎得主史帝格利慈
（Joseph E. Stiglitz）教授的專著論文組
成的，而且也特意標明是為了我從長期
的學術教學研究生涯功成身退而獻給我
的紀念文集」（Festschrift）。殊榮也。

我就任珠海學院期間，還有一件
「大事」，讓我永志不忘。那就是 2008
年 5 月 19 日，鄭海泉同學，貴為香港上
海滙豐銀行有史以來首位華人主席，居
然應允我的邀請，駕臨位於荃灣的珠海
校園內，對全校師生給個演講。我是在
之前的 11 月初，在新亞書院的體育館內
與海泉同學同桌聚餐，慶祝中大校慶晚
會時，向他口頭作出邀請的。開口之前，
想到珠海位處偏僻的荃灣怡樂街，校舍
簡陋不堪，在香港各大專院校排名榜上，
也敬陪末座，學生的質素當然更不能與
中大和港大相提並論。我不知如何開口
為宜，遲疑不決，不宜冒昧。詎料他毫
不介意，乾脆俐落，一口應允，並以堅
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定口吻說，他向來樂於幫忙弱勢團體。
這句話倒讓我汗顏，似乎自己反而低估
了他特具的俠義風格也。

這位叱吒風雲的「鄭大班」，當日
在珠海學院開講時，偌大而僻陋的禮堂，
座無虛席。當我做簡介，提到他特別樂
於扶持弱勢如珠海學院者也時，全場掌
聲雷動不已，我也遠遠看到不少熱血的
學子，感動到熱淚滿盈。可別忘了，鄭
海泉說的「扶持弱勢」，可不是普通官
僚口中照辦如議的扶貧工作，而是類似
出自武林性情中人的仗義胸懷與情操，
可欽可配。

既然提到鄭海泉，還有另一件「趣
事」或可略及，那是有關嶺南大學的。
我從嶺大退休後不久，魏向東教授即創
辦一個頗具特色的國際銀行與金融碩士
班課程（MSc.  in  International Banking 
and Finance Programme），並建議邀請
銀行金融界名人為顧問委員會成員。我
和何濼生教授都建議邀請鄭海泉為顧委
會主席，但感覺不便代為開口「高攀」，
因為嶺南在各大專院校中到底也不算是
佼佼者也。後來出乎我意料之外，鄭大
班還是應允擔任主席，而且連任很多屆，
直至由香港證券與期貨交易所委員會前
主席梁定邦先生接任為止。

我和何濼生教授兩人，一直是這個
顧委會的成員，每年至少開會一次。前
幾年又在會上遇見鄭海泉大班，閒話家
常時，我問起他那兩個聰明伶俐的千金，

近況可好。他說，思敏就快要結婚了。
我欣喜之餘，又好奇問他女婿何許人也，
何處高就。他說是一個來自國內的年輕
人，任職某某中資銀行。我剛一開口，
表示恭賀，海泉同學便趕緊補充一句，
說，現在的大陸年輕人，學養優秀，辦
事能力強；他語音未落，我即接著說，
沒錯，有魄力，克勤克儉，更深具專業
操守觀念。我當時心中想的是我在領南
大學的用人經驗。然而，海泉同學趕著
補充的那一兩句話，倒反而讓我感覺他
似乎視我如同一般香港同胞，對大陸來
的「表叔」存有莫大的偏見。冤枉我也。

原載：郭益耀著 :《遊學江湖憶趣反思》及《遊學江湖六十載》，得郭

師允許，香樹輝對原文有所增刪



鄭海泉博士（Vincent）是一位
傑出的銀行家、令人敬仰的模

範、誨人不倦的良師益友。

他的辭世是香港國際金融中心一大
損失，我們非常感謝他的貢獻。

回顧 Vincent 的生平，堪稱一個傳
奇而勵志的故事。自 1978 年加入滙豐
後，一直努力奮鬥，至 2005 年接替艾爾
敦先生出任滙豐亞太區主席，成為集團
創立以來首位華人「大班」。三年後，
再獲委任為滙豐控股的董事。2010 年，
他卸任滙豐亞太區主席一職，並於 2011
年退任滙豐控股執行董事的職務。

Vincent 在商界的經驗豐富， 熟悉
亞洲地區的經濟事務。在他的領導下，
滙豐進一步強化亞太區的業務基礎。
三十多年的銀行生涯中，他推動香港金
融業和經濟發展不遣餘力，見證本港發
展成為國際金融中心 。

感謝鄭海泉博士
對香港國際金融中心的貢獻

除了在金融界舉足輕重，他致力回
饋社會，積極參與公益活動和社會事務，
對本港的教育、文化體育，以及社會服
務等多個領域貢獻甚多。

我與 Vincent 相識多年，他是一位
出色的銀行家，也是不可多得的同事和
朋友。對於成就，雖然他總是輕描淡寫
地謙稱自己只是幸運，但大家都知道，
成功從來沒有捷徑，背後是日積月累的
努力和堅持，即使面對極大的挑戰，他
憑藉敏銳洞察力和堅韌樂觀的態度，帶
領團隊安然渡過每個難關。

Vincent 的謙厚和堅毅的品德，沉
穩而樂觀的心態，鍥而不捨的奮鬥精神，
將繼續激勵金融業界，不斷努力，鞏固
香港國際金融中心的優勢。

香港上海滙豐銀行有限公司主席
王冬勝

天下無不散之筵席，生老病死乃
人生必經之路，對海泉的離

世，在哀痛和無奈之餘，往事的點點滴
滴又浮現在眼前。

初識海泉還是在五十多年前就讀新
亞書院的時候，那時候經常見他在學生
會外的乒乓球室打球，他雖然有點微跛，
乒乓球卻是打得不錯，所以對他有些印
象，但因為大家屬不同學院，接觸的機
會甚少。畢業後各奔前程，再沒有見面，
直至上世紀九十年代中，鄭海泉這名字，
在香港的政商界卻是無人不知，可說是
芸芸中大校友中的佼佼者。

斗轉星移，日月如梭，再和海泉見
面已是 2004 年。當時他是恒生銀行的行
政總裁，因為警隊和恒生銀行合辦一項
獎勵香港青少年的計劃，使我們又再相
聚，細談之下，覺得他親和健談，對年
青人特別關愛。那時起，我對這位十分
平民化的政商界猛人，另眼相看。

機緣巧合下真正和海泉接觸最多最

密的反而是我倆退休之後。我們不但在
新亞書院校董會和一起參與公職的場合
有了更多交流的機會，而且每天早上都
在同一會所游泳，天天相見，漸漸地我
們成了無所不談的摯友。海泉博學多才，
作風開朗，幽默風趣，平易近人，在政
商界經驗豐富，他講的故事十分動聽，
早泳的朋友都樂於和他打交道，我偶爾
也會和他共進早餐，細聽他的一言一語，
覺得這位老校友確是人中之傑，是中大
之光。

退休後的海泉沒有架子，不喜歡繁
文縟節，反而愛和幾位老校友吃吃飯、
搓搓麻雀，天南地北無所不談。可惜他
近年因病魔纏身，健康大不如前，相聚
的機會也減少了，但卻依然堅持每早游
泳，直至最近幾個月便甚少見面。作為
校友，我向傑出的他致敬，他對香港社
會和母校中文大學的貢獻，確是令人欽
佩。作為老友，我對他的離開有萬般的
無奈與不捨，願他一路走好，永遠安息。 

李明逵

「君埋泉下泥銷骨、
   我寄人間雪滿頭」
李明逵
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I felt totally shattered on learning that 
Vincent left us for his heavenly abode 

on the 28th of August. Just 2 days before, I was 
still talking to him on the phone about taking 
him to Sunday service upon his discharge from 
the hospital. By now, attending Sunday service 
at the HKSKH St. Paul’s Church with Vincent 
could only be remembered as part of the fond 
memories of time we spent together. I am 
extremely sad to lose another good friend. 
However, I am thankful that Vincent would be 
suffering no more but resting in eternal peace; 
whilst leaving behind a great legacy of wisdom, 
loving kindness and selfless services.

I first got to know Vincent when we were 
appointed by Governor Wilson to serve as 
appointed members of the Legislative Council 
of Hong Kong in 1991. During those four 
years, we worked closely together on Legco 
debates, bills committees, panels meetings 

and handling complaints. In those days, as 
members were seated in the Legco Chamber in 
accordance with the alphabetical order of their 
surnames, the late Marvin Cheung, Vincent and 
I were sitting together on the front row facing 
directly the TV Camera in the public gallery. 
We had therefore agreed to keep an eye on and 
support each other during meetings. As such we 
were never caught by the TV camera of dozing 
off which could have been so embarrassing. 
This friendship survived and continued to grow 
despite our departure from the Legislative 
Council. 

The 15 years serving together as members 
of the Beij ing Committee of the CPPCC 
marked another episode of great encounters 
with Vincent, spending good time with him and 
Mariana in Beijing. I always looked to Vincent 
for guidance as he was a senior and member 
of the Standing Committee（常 委）. Besides 

Forever in my fond memories …...
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attending the meetings, we enjoyed good meals 
in the evening, some time followed by karaoke 
singing. Friends would appreciate that Vincent 
loved to sing and had a wide repertoire. Over 
the years he had introduced to me quite a few 
popular Canto-pop songs.

Besides being a successful and respected 
banker, Vincent  had spared no ef for t  in 
community services. Year after year He had 
been supporting my fundraising project for the 
Child Development Matching Fund and sang 
Christmas Carols with some friends and me 
at the Landmark or IFC atrium; drawing a lot 
of his fans to come along to support us. I did a 
Google search the other day and found a video 
posted on the internet showing us singing. Due 
to the Covid-19 pandemic, the Carol Singing 
Festival had gone on-line for the past 2 years. 
Dear Vincent, when singing resumes at the 
various venues after the pandemic, we could 
never have the same “original cast” to perform.

Amongst the many community services 
that he had been involving in, Vincent had done 
most in the promotion of education and table 
tennis. I remembered joining him in the work of 
the Hang Seng School of Commerce which had 
developed and transformed to be the Hang Seng 
University. I recall vividly how he would roll up 
his sleeves, run around the table and show his 
skills in table tennis. The big smile on his sweaty 
face after winning a game clearly demonstrated 
his great love for the sport. In recognition of his 
contributions to the community, the banking 
industry and to the university, the Hang Seng 
University decided to confer on Vincent an 
honorary doctorate this year. It is indeed a most 
befitting recognition to honour him. The only 
regret is that due to his hospitalization he could 
not attend the conferment ceremony in person. 
Nonetheless, Vincent will always be cherished 
as the role model for the HKHSU community 

in generations to come.

Vincent is highly respected in the Hong 
Kong community. He is loved by everyone 
connected with him. Wherever he goes he is 
always surrounded by lots of good friends and 
colleagues giving support. He is truly blessed 
with the most supportive wife, Mariana and a 
good family. Mariana cared so much about every 
aspect of Vincent’s life. In recent years, Vincent 
and Mariana spent most of their time with the 
family and what they talked about most are 
their grandchildren and glimpses of their lives. 
What a blessed and lovely family!

Over the years I had many opportunities 
to talk to Vincent about Christian faith. He 
had been attending Sunday services at the St. 
Paul’s Church and talked about baptism. True 
to his spirit of exploring thoroughly before 
committing to anything, I know that he had 
been doing a lot of research and studying. I was 
most thankful that Vincent and Mariana were 
baptized earlier on this year. Although words 
are simply not adequate to portray the sadness 
in bidding farewell to my good friend Vincent, 
yet I strongly believe that we will be re-united 
with him in heaven ultimately. Until then let 
me treasure our time together as part of my 
fond memories. I pray that our Heavenly father 
would continue to bless you with His abundant 
Blessings, and dear Vincent, may you rest in 
peace at your heavenly abode. 

Moses Cheng 
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我與海泉兄同於 1973 年畢業於
香港中文大學新亞書院，海泉

兄主修經濟系，而我修讀工管系。當年
文理工商各系總共僅有一百卅人畢業，
所以同學間都是認識相熟的，加上海泉
兄是學生會的活躍份子，曾任中文大學
學生會副會長，故同學們都認識他。我
們讀大學期間，社會發生兩件大事：第
一件是於 1970 年，由大專生發起的「中
文合法化」運動，是爭取中文能享有官
方語言地位的社會運動，海泉兄積極參
與此事及擔起部份領導的工作。還記得
那幾年的夏天，海泉兄都是穿一件有大
橙色拳頭在胸前代表「中文合法化」運
動的白色 T恤。香港政府最後也因受到
社會的極大壓力，終於在 1974 年立法通
過中文合法成為香港官方語言。另一大
事是 1971 年，美國將二次世界大戰後暫
管的中國領土釣魚台, 劃撥給日本管理。

當時，中、港、台及海外華人皆提出抗
議，各大專學生會聯合組織一連串示威
抗議活動 , 海泉兄是保釣運動的主要組
織及推動者之一。當時組織保釣的社會
運動，遭受政府很大壓力，其中一次海
泉兄和我一起參與大專生發起的維園保
釣抗議活動，有 3,000 多人參加，常時
一位威利洋警司揮警棍打傷了十幾位同
學，多位頭破血流。我與海泉兄幸好全
身而退。

年輕時代的海泉兄已經充分表現出他
的優秀領導能力，及是一位愛國愛港者。

大學畢業後，他日間工作，夜間仍
在建中義務中學義教，後來建中學校由
新亞社會服務團接辦，主要由新亞書院
校友義教。義教期間，海泉兄對同學關
懷，盡心盡力，得到師友愛戴。

悼念摯友

鄭海泉先生
梁英偉
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他隨後往當時開支最低的紐西蘭讀
碩士課程，取得哲學碩士學位。

回港後，他進入了滙豐銀行研究
部，因個人的良好品格，誠信，勤奮，
聰敏有責任感及高親和力，在銀行步步
高升，成為滙豐銀行首位華人執行董事，
亞太區主席，並先後任行政局及立法局
議員。

離開滙豐後，他出任香港中文大學
校董會主席，我當時是中大校董，很多
時都有商有量，期間他為中文大學做了
一件大好事，就是協助中大成功向香港
賽馬會籌得十三億港元，及向特區政府
借款及其他社會人士籌款，籌建了一所
中文大學教學醫院。該院去年已落成啟
用並接收病人。作為校友，他為大學及
社會做出了一項重大貢獻。

海泉兄和我私交甚篤，兩家人也十
分親近，他有兩個女兒，跟我的女兒從
幼兒園、小學、中學都是在香港聖士提
反女子中學同校讀書，她們都是要好朋
友，兩家人經常聚會。海泉兄愛太太，
對兩個女兒更是愛護得無微不至。

1987 年我在東莞發展房地產，很多
年聖誕節我都有搞兩日一夜之旅，招待
相熟校友參加，歡渡聖誕。海泉兄一家
人都有參加了幾年，每次大小朋友都是
盡興的。  

8 月 26 號，鄭太Mariana 打電話給
我，訴說海泉兄現在養和醫院， 身體衰
弱，想同一些好友話別，我 8月 26 號打
電話給他，可惜他已不能說話，我與他
說些開心的舊事，我並安慰他希望奇蹟

出現，可惜當時他已講不出說話，只能
流出淚水。 8 月 28 號驚聞鄭兄離世，
深感痛惜難過。

新亞書院主要精神是教學生「為學
與做人，貴能齊頭並進」，做人是指要
做一個品格高尚的人。校規第三條是「愛
家庭，愛師友，愛國家，愛民族，愛人
類，為求學做人的中心基礎」。海泉兄
一生，將中華美德全都優異地展現了，
值得我們香港人，特別是新亞人敬佩及
學習。

願海泉兄主懷安息，家人節哀順
變，是我及家人衷心的期盼。

中文大學新亞書院
校董會主席

梁英偉
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今天我們相聚在這裡，對鄭海泉先
生的離世表示深切哀悼，向他的家人致
以深切問候。

我與鄭先生相識已經超過 20年，對
我來說，他既是引我入行的職場前輩，又
是我人生道路上的良師益友，這樣一位受
人尊敬的長者的離去，讓我無比傷懷。

1998 年鄭先生任恒生銀行副董事長
兼行政總裁之時，一手創辦了恒生銀行
北京代表處，我作為外派北京的普通職
員被他面試，由此結下了不解之緣。他
認可我的能力，給我充分的施展空間，
同時承諾我日後回港發展的職位，完全
解決了我留在北京發展的後顧之憂。鄭
先生提攜青年人之心讓我備受鼓舞與感
動，崇高的人格魅力更讓我暗自在心中
將他視為我人生的導師。

在北京代表處工作的 8 年間，每次
鄭先生來京都會安排我與各級政府領導
與業界同仁見面交流，我得以領略到他
開闊非凡的視野、扎實博學的專業知識
以及無私忘我的工作精神。在專業方面，
他深刻理解中國國情，實時掌握金融市

場訊息，能將這兩方面融會貫通，為當
局領導提供獨到的見解；在工作態度方
面，他無私敬業，專心做事，公事永遠
放在首位，來北京那麼多次完全沒有旅
遊休閒，用餐也非常隨意。鄭先生這種
熱忱無私、心無旁騖的處世風格給我留
下了非常深刻的印象，也是我受益終身
的榜樣力量。

鄭先生一生耕耘在金融界，他曾經
是滙豐銀行創立 139 年來首位擔任主席
的華人，也是在滙豐集團內職位最高的
華人，他被香港《南華早報》稱為與李
嘉誠並稱的「香港金融界最富權勢者」，
但他又是如此平易近人，對青年人更是
多多關照。無論是在事業上還是在家庭
上，我都得益于鄭先生的提攜與照料，
他對我來說，亦師亦友，既令人尊敬，
又讓人仰慕。

金秋月，相離別。今天我們在這裡送
別鄭先生，願他安息。我們永遠懷念他。

吳來盛 Emil Loi Sing NG

鄭海泉先生
吳來盛

悼念

驚聞鄭海泉先生溘然辭世，作為老
同事、老下屬、老朋友，殊甚哀痛，不
敢相信，更不願相信。

 
回憶起當年在鄭先生領導下工作的

往日時光，仍歷歷在目，倍感親切。
 
我和鄭先生同於 1978 年進入滙豐工

作，從 2005 年開始，更有幸直接接受他
的領導。在我的心目中，鄭先生是一位
極具遠見卓識、極富超凡智慧的領導者。

 
工作上，難以忘懷，那些年陪同鄭

先生頻繁拜會內地相關政府部門，他不
遺餘力地為加強香港與內地的金融合作
出謀劃策；難以忘懷，那些年與鄭先生
一起、考察項目、走訪客戶，他不辭辛
勞地為滙豐謀劃發展，開拓內地市場而
打下扎實基礎；亦難以忘懷，鄭先生非
常熱心公益及教育事業，在他任內促成
“北京大學滙豐商學院”的建立，以期
培養出更多具有國際視野的複合型金融
人才。這是迄今為止，內地單項教育捐
款額最大、滙豐慈善基金單項捐款額最
多、滙豐第一次准許其他機構使用“滙
豐”冠名的項目。看到今天兩地金融融

合所取得的豐碩成果和滙豐在跨境金融
業務中所具有的優勢，鄭先生應該感到
欣慰。

 
生活中，鄭先生還是我們的良師

益友。他待人誠懇，和藹可親。平時，
他總是利用一切可能的機會與同事們交
流，瞭解大家在生活和工作中遇到的各
種困難，就連我孩子的教育問題，他都
會時常關心，並給予中肯的意見。他的
離世，讓我和家人痛失一位生活中的摯
友。

 
追憶與鄭先生相處的點點滴滴，我

感到獲益良多，受用終身。
 
願逝者安息！我和夫人郭倩薇永遠

懷念亦師亦友的鄭海泉先生！

香港上海滙豐銀行有限公司
亞太區總裁顧問兼助理

丁國良

鄭海泉先生
丁國良

敬悼
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懷念

鄭海泉先生

驚聞鄭海泉先生辭世，誠心哀悼
之餘，想起了過去三十多年，

海泉先生不斷給我們扶貧工作的指導和
鼓勵，感慨萬千。

1993 年春夏之交，我們曾到東南亞
貧困地區服務的醫生護士，商議成立醫
療隊，到中國內地貢獻一些義務工作。
當時內地仍處改革開放之初，各省有不
少偏遠區域，缺乏醫療服務。特別有關
骨科和康復範圍，更遠離基本需要。我
們計劃：成立一個註冊組織，在香港號
召同業同工，共同盡點醫護濟世的義務。
在計劃的過程中，我們諮詢了很多朋友：
專業的前輩和殷商政府領導等。鄭先生
是新亞書院學長，不只關心學務，對社
會和國家多作貢獻，不遺餘力。以他銀
行家的專業能力，對慈善組織給予指導，
不可多得。鄭先生大力鼓勵我們計劃成

立慈善隊伍。他說：「你們醫護專才，
應多利用假期，到內地扶助發展。特別
內地殘疾人眾多，應多照顧。」

從那天起，鄭海泉博士接受了我們
的邀請，擔任以服務中國內地偏遠地方
醫療康復工作為目的的非政府團體〈關
懷行動〉的顧問。鄭顧問是我們非一般
的顧問。他既照顧、也查問。

〈關懷行動〉成立之後，到 2000
年，在內地偏遠地區成立「對口」的服
務單位，已達 12 個，參加服務的本港醫
護人員，超過 500 人。執行委員會每半
年作出檢討商議。討論中，鄭先生都不
厭其煩，多給寶貴意見。

2012 年，四川汶川大地震，傷亡慘
重。醫院學校毀壞不堪，〈關懷行動〉

應號召，到我們四川服務站支援。執行
委員會作出了指示，鄭先生特別提出：
「傷患固然要救援。之後的殘障情況，
不能不理。」

這正是〈關懷行動〉成立至此的主
要工作：康復訓練和支援。

近十年來，內地扶貧工作漸上軌道，
偏遠地區的醫療水平大大改善。〈關懷
行動〉的工作，除繼續康復醫療，農村
社區醫療服務的推動之外，加重了力量
到社區福利人際關懷方面，繼續以本港
醫務社會專業的培訓力量，服務偏遠地
區，並協助培訓工作。

鄭海泉先生扶植了〈關懷行動〉的
成立，監顧了它的成長、支持和指導了
它的按時代需要的轉營服務。〈關懷行

動〉仝人，銘記鄭顧問的恩賜。他說過：
「有機會我要親赴農村康復服務站，看
看能給殘疾人仕什麼好處。」

深信先生在天之靈，會繼續關心和
保佑您推動成立的〈關懷行動〉。〈關
懷行動〉仝人，永遠感激懷念您。懇望
鄭夫人與家屬節哀！

梁秉中  暨香港「關懷行動」慈善
基金仝人敬輓
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海泉兄鮮為人知的是他對基礎教
育的關懐。上世紀 70 年代初

他在「建中義務中學」的具體教學工作
體現出上述的情意。他對青少年的關心，
為他日後璀璨的事業建立穩固的基礎。

那時候，香港還沒有實施九年免
費強迫教育，不少小學畢業生因為沒法
支付高昂的學費升讀私立初中而失學。
1970 年，香港中文大學新亞書院社會服
務團接手辦理成立於 1968 年的「建中義
務中學」。作為一所義務中學，學生不
用交學費，教職員也沒有薪金。作為關
心下一代教育的海泉兄，便積極投入這
項極具意義的工作。

同期的教職員，除了少數如筆者已
從事中、小學工作之外，絕大多數都是
新亞書院的學生。

同學對他的印象點滴 1

鄭海泉老師很遷就我們的，當我們
是弟妹。

印象最深刻的老師是鄭海泉老師。

當時我們很注意時事，比別人提早
對社會有認識，肯思考，鄭海泉等老師
當我們是一班子女似的去教，很感激他
們。

有一次，鄭海泉老師向我們解釋為
什麼要爭取中文成為法定語言，於是我
們幾位同學便一起上街去派發傳單。在
當時的社會，對參與政治，派傳單等行
為是比較敏感的，但我們很信任老師，
覺得應該去爭取，便毅然冒著大雨，往
尖沙咀碼頭派傳單去。

良師益友
黃顯華

資料來源：

1. 陳麗斯、鄭振榮等《建中回憶錄 /情懷（1968-1973）》

2. 和個別同學的交流

鄭海泉，大鄭 Sir 還帶我們到新亞
打乒乓波﹑羽毛球。他也教我們吹口
琴⋯⋯

新年時，我和數位同學到鄭海泉老
師家拜年，鄭老師請我們去看電影，那
是王羽、鄭佩佩主演的《獨臂刀》，這
是我第一次在戲院看電影，印象十分難
忘。

大鄭 Sir 是我們中三的班主任。有
一次，他帶同我們到街邊的生果檔吃水
果。我們食完，還可以再添食第二次。
大小兩位鄭 Sir 都笑面盈盈的叫這班（蝗
蟲）再吃。

記得大鄭 sir 教我們英文的時候，全
班都合格。他給我們每人一本故事書，
叫 From Earth  to Moon。他說他出的題
目盡在這本故事書，所以全班都合格。
這件事我一生都記得。

印象最深的一次，是行山時看見一
根樹枝很漂亮。一個同學斬了下來，做
了一根柺杖，要送給鄭海泉老師，但做
好了之後還是拿不定主意，要不要送出
去，因為不知道鄭 Sir 喜不喜歡。老師
對我們關懷照顧，我們很想報答，但又
怕傷害老師的感受，那根柺杖終於沒有
送出。

我來學校不是以讀書為重點，而是
享受學校的群體生活，最雀躍是跟鄭海
泉老師去示威。保衛釣魚台那一次，在
深水埗東京街、李鄭屋一帶派傳單，又
是大鄭 Sir 帶隊的。

同學的發展
同學有不同的發展，有從事護士、

中醫師、教授時裝設計、企業管理、電
機工程；也有在不同政府部門工作，包
括：消防、懲教、警務、水務、食環等。  

小結
建中的老師和同學的感情很真摰，

幫助他們的成長，不讓他們學壞，在人
生道路上幫了一把，建中給學生們一個
大家庭的感覺。

黃顯華
香港中文大學

教育學院 客座教授

68 69



70

H oi-Cheun was a much loved dear 
friend to the countless people he 

met in his short two years in New Zealand 
from 1977-1978 when he completed a  Masters 
degree in Economics in almost record time.  
He was in New Zealand for less than two years 
but left with lifetime friends and a love for the 
country and its people.  Later in life, he was 
deeply honored to be given a Distinguished 
Alumina Award by Auckland University.  He 
lived a carefree and relaxed existence in 
New Zealand and picked up life skills and an 
economics qualification that set him on his great 
career journey after returning to Hong Kong. 

He had been drawn to New Zealand by his 
close friend, Ivan Pivac, whom he met in Hong 
Kong when Ivan was studying for a Diploma in 
acupuncture.

To his fellow Master’s students, Hoi-
Chuen at first seemed an “old man” in his 
late-20s while most of us where in our early-
20s.  It soon became apparent that he was 
young at heart and he left us reeling in his 
wake as he embarked upon an end-less round 
of socialising, effortlessly making new friends 
with his wonderful kindness, infectious smile, 
outrageous sense of humour and willingness to 
try anything new.  

He studied hard but that was not his 
priority; he wanted to experience the New 
Zealand culture to its fullest and learn new 
things, both of which he did with gusto.  He 
often said that his main achievements were to 
have got his driver’s license and buying a cheap 
car, both of which were extremely difficult to 
do in Hong Kong.  His new set of wheels  gave 
him huge freedom and he spent many joyful 

Cheng Hoi-Chuen in New Zealand

71

weekends exploring the North Island of New 
Zealand.

To his New Zealand friends, he passed 
on his love of Chinese food (mainly at the Wun 
Loy Cafe which served the cheapest Chinese 
food in Auckland!), and we all quickly became 
experts in Mahjong and Ping Pong (but of 
course could never beat him!).  Most of all, 
through his kindness and happiness he made 
us better people  and gave us a sense that we 
could achieve more by taking a plunge into the 
unknown, which is certainly what he did.

To his friends from New Zealand, Hoi-
Chuen always offered a wonderful welcome to 
his home and family in Hong Kong and to us 
the only difference to that carefree kind friend 
we all loved was the quality of the Chinese 
restaurants he took us to!

By Jim Lennon
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2022 年 8 月 29 日早上，剛起床梳洗完畢，便收到十數段「最
新消息」短訊，報道鄭海泉逝世。

太太與我為之默然近十分鐘。54 年
前的回憶湧上腦海 .

1968 年上半年某日，我與父親在亞
皆老街步行上學上班。我們住在洗衣街，
父親在窩打老道口的中電總部上班，我
到農圃道新亞書院上學。路上，有一位
蹣跚而行，年齡與我相若的人向父親揮
手打招呼。父親介紹說：「鄭海泉，我
部門的新同事。」

鄭問：「您公子在哪裏打工？」
父笑答：「他是大學生，讀中文大

學新亞書院。」言下頗有自豪之意；那

年頭，全港中學畢業生能考進港大中大
的，低於百分之二。

數日後，我在亞皆老街再遇上鄭海
泉，他輕聲問：「怎樣才能進入中文大
學？」

我問他的中學會考成績如何，他說
很普通，難考 A Level 入港大，考中大
或可一拼，但不知門路。

情況剛好和我相同。我在九龍總商
會中文小學升上九龍總商會英文中學，
水準偏低，1966 年會考只得一科 C，沒
學校收讀預科。傍徨無主之際，忽聞龍
總開辦預科，幾乎無人報名，於是急忙
回校報讀。開學時，F6 班只有六七人位
同學，全是外來生，都熱切希望入港大。

鄭海泉悠久見生成
香樹輝
1971 年新亞經濟系校友
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我則無幻想，到彌敦道 / 亞皆老街的中
文大學辦事處查詢考中大的途徑，得知
中六生可用自修生資格考中大入學試，
大喜過望，奮力自修中大試課程，對學
校的預科學習，只敷𧗠了事。 如此這
般，1967 年僥幸考入中大，在新亞攻讀
經濟系。

把自己的經驗告訴鄭海泉，他即下
定決心，辭去中電初級文員一職，往龍
總報名讀書，1969 年考得中大入學資
格，隨我的道路，到新亞讀經濟。

中大於 1963 年成立，從那時起，
不少中學生知道考大學有Take Two，清
貧子弟沒錢放洋，沒資格考港大，還有
中大一條路。

入中大的學生多數家境不佳，新亞
學生更特別窮。正如新亞校歌所云：手
空空，無一物。海泉與我都是這類學生。
新亞之加入崇基、聯合為中大成員書院，
當初有反對聲音。但錢穆先生認為教育
關乎學生前途，倘新亞不加入中大，則
新亞畢業生難以同港大、中大畢業生競
爭，淪為三等人，為學生將來，新亞加
入中大有其必要。

海泉和我就是那一代中大生的一個
橫切面，窮小子，會考成績差勁，入港
大無望，可憑苦拼入讀中大，拿得一紙
大學畢業文憑，從此脫貧向上流動。

新亞校友之中，海泉是特殊人辦，
一生對香港金融界和母校中大的貢獻，
傲視同儕。徐立之的學術成就，大放異
彩。李明逵於警界功績過人。比海泉出

身更窮的陳茂波，至今成就非凡。

我們對中大提供的機會和教育，非
常感激。沒有中大的成立，海泉可能如
我父親在中電服務四十年而退休，寂寂
無聞。

海泉放下金融職務後，於 2009 至
2015 年成為第一位校友當母校校董會主
席，非常用心，很着緊。中大（深圳）
和中大醫院，在他手上催生。2015 年任
期將滿之際，他還為中大醫院的財政操
心，對我說有一筆大額捐款可能成事，
但需要一些時間去 close  the deal。我明
白他的心意，也知他健康欠佳，勸他 let 
go。他說希望為中大能拼則拼。我的眼
睛紅了，再勸他回家去。

受益於中大教育，得新亞恩師扶
攜，海泉報答已盡力回饋，如今西歸，
英風宛在。祭之曰：

當年鶚薦同門，秉承新亞精神，翹
首銀行君名垂食貨。

今日鵑啼異界，懐大班典範，凝眸
寶燭拙筆賦招魂。

2022 年 9 月 9 日
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青蔥歲月 恒生銀行
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滙豐早期–1989 年任滙豐研究員

滙豐後期–滙豐中國成立

滙豐銀行 政商風采
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2003—香港中文大學四十周年校慶晚晚宴，
（左起）香樹輝校董、張敏儀小姐及鄭海泉校董伉儷合照

2009—第六十七屆大會

2010—在惜別會上致送大學校徽模型予劉遵義校長
 （2010 年 6 月 30 日）

2010—在第六十八屆大會把中文大學校長之印授予沈祖堯教授 
 （2010 年 12 月 16 日）

2005—恭賀校董鄭海泉校友晚宴

鄭海泉在 2009 年任中大校董會主席時委任沈祖堯為中大校長

中文大學

2010—高錕校長再次返回中大校園

2013—中大五十周年校慶啟動典禮

2016—最後一次參加中大大學校董會會議

2012—香港中文大学（深圳）批准籌建暨啟動校園開工儀式

中大醫學院
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社會活動
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熱愛生活
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與太太及女兒

家庭旅行

家庭時光

台灣旅行 與女兒Heidi

參加女兒畢業典禮

輔導女兒 Simone 作業

與太太於家中
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我遙望著遠方，山連海，海連天，卻遍尋不到你的足跡，
我們不捨得，很多朋友都不捨得⋯⋯

但暫別了，海泉

Take care of yourself, till I come by … till I come by !

I’ll 

Come 

By 

!

Good Bye

⋯

志安

鳴謝
ACKNOWLEDGEMENT

鄭海泉家屬對各界人士一直以來對鄭先生的支持與愛護，
銘感於心，借此機會再次衷心感謝。

The family of Vincent Cheng is most grateful to 
all those who have extended support and 

kindness to him throughout his life.

社會各界紛紛致函慰問，家屬感恩。
由於印刷時間及篇幅所限，本冊未能盡錄所有唁函、

悼文、輓詞，或僅能節錄部分內容，敬請見諒。

Due to the deluge of messages of condolences received by the family and 

the constraints of publication deadlines, some missives have been abridged. 

Please accept our sincere apology.




